



## 论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN)

Vol.41 No.2 Apr.2010

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1672-7207(2010)02-0553-07

### 新型双向硬密封旋球阀多学科设计优化

鄂加强<sup>1, 2</sup>, 李志鹏<sup>2</sup>, 袁丁<sup>2</sup>, 滕达<sup>2</sup>, 雷吉平<sup>1</sup>, 龚金科<sup>1</sup>

(1. 湖南大学 机械与运载工程学院, 湖南 长沙, 410082;  
2. 湖南泵阀制造有限公司, 湖南 长沙, 410007)

**摘要:** 为确保新型双向硬密封旋球阀整体性能提高, 以新型双向硬密封旋球阀密封性能、质量、抗冲击性能以及流阻系数为目标函数建立多学科设计优化模型, 并充分考虑各学科之间的耦合效应, 采用自适应混沌优化算法对多学科设计优化模型进行求解。研究表明: 新型双向硬密封旋球阀渗漏率 $\eta$ 减少60.0%, 质量 $M$ 减少2.15%, 位移变形 $\Delta\epsilon$ 减少37.6%, 流阻系数 $\Delta\xi$ 减少37.5%; 新型双向硬密封旋球阀的流量调节性能优于优化前的流量调节性能。

**关键字:** 新型双向硬密封旋球阀; 多学科优化设计; 混沌优化算法; 流量; 调节

### Multidisciplinary optimization design on new type rotating ball valve with double direction metal sealing

E Jia-qiang<sup>1, 2</sup>, LI Zhi-peng<sup>2</sup>, YUAN Ding<sup>2</sup>, TENG Da<sup>2</sup>, LEI Ji-ping<sup>1</sup>, GONG Jin-ke<sup>1</sup>

(1. College of Electrical and Informational Engineering, Hunan University, Changsha 410082, China;  
2. Hunan Pump Valve Manufactory Co. Ltd., Changsha 410007, China)

**Abstract:** In order to guarantee the improvement of the whole performance for new type rotating ball valve with double direction metal sealing, a multidisciplinary design optimization (MDO) model was established based on objective function such as sealing performance, mass, resistance performance for shock and flow resistance coefficient. Based on coupled effect between each subject, a new type rotating ball valve was designed by using MDO based on self-adaptive chaotic optimization algorithm. The results show that for new type rotation ball valve with double direction metal sealing, leakage ratio reduces 60.0%, mass reduces 2.15%, resistance performance for shock reduces 37.6%, and the flow resistance coefficient reduces 37.6%. The flow adjustment capacity is also improved after optimized.

**Key words:** new type rotating ball valve with double direction metal sealing; multidisciplinary optimization design; self-adaptive chaotic optimization algorithm; flow; adjustment

# 有色金属在线

# 中国有色金属权威知识平台

版权所有：《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部

地 址：湖南省长沙市中南大学 邮编： 410083

电 话： 0731-88879765 传真： 0731-88877727

电子邮箱： [zngdxb@mail.csu.edu.cn](mailto:zngdxb@mail.csu.edu.cn) 湘ICP备09001153号